

29.1.2023

KAM-juridiikkaryhmän kokous

Aika: ke 25.1. klo 11.00–12.30

Paikka: Kansalliskirjasto, kokoussali Colla

läsnä: Pekka Heikkinen (pj.), Juha Henriksson, Outi Hupaniitty, Jonas Lång, Soile Manninen, Irma Reijonen, Roni Roihankorpi, Virva Salama, Juha Manninen (muistio)

1

ESITTÄYTYMISKIERROS

Käytiin läpi lyhyt oma ja taustaorganisaation esittely

2

DSM-DIREKTIIVIN IMPLEMENTOINTI

Keskusteltiin ongelmista ja mahdollisuuksista. Nähtiin, että opetuksen, kulttuurin ja tieteen vapaus paranisi, mutta perustuslakivaliokunnan näkökulmasta asia ei vielä ole valmis. Toivotaan sieltä myönteisiä kommentteja.

3

KAM-KOKONAISARKKITEHTUURIHANKE

Juha H kertoi hankkeen nykytilasta. Koko KAM-sektoria käsittelevä kokonaisarkkitehtuuri tulisi päivittää, sillä vuonna 2016 julkaistu arkkitehtuuri perustuu 2017 päättyneen KDK-hankkeen organisaatioon. Lisäksi lainsäädäntö, toimintaympäristö ja kansainväliset standardit sekä sektorilla käytössä olevat tietojärjestelmät ovat muuttuneet viime vuosina.

Tarkoitus on hakea OKM:ltä rahoitusta osa-aikaisen projektipäällikön ja määräaikaisen arkkitehtuurikonsultin palkkaamiseen. Hanketta varten perustetaan ohjausryhmä ja projektiryhmä. Jälkimmäinen tekee kuvauksia itse ja käyttää sen lisäksi apuna KAM-sektorilla jo nyt toimivia yhteistyöryhmiä. KAM-juridiikkaryhmä voisi olla apuna, kun määritellään kokonaisarkkitehtuuriin liittyviä juridisia reunaehtoja. Samassa yhteydessä voitaisiin pohtia juridiikan lisäksi myös eettisiä kysymyksiä.

4

YKSITYISARKISTOSTRATEGIA

Jonas selvitti asiaa. Keskusteltiin yksityisten arkistojen ongelmista, jotka aiheutuvat kentän hajanaisuudesta. Monet rahoituslähteet aiheuttavat ohjauksellisia ja oikeudellisia haasteita.

5

E-AINEISTOJEN LAINAUSKORVAUKSEN TILANNE

Juha M päivitti nykyhetken tilannetta yleisten kirjastojen näkökulmasta. Itse lainauskorvausasia on edennyt eduskunnassa ja valtion budjetista siihen löytyy rahat. Ongelman tarkastelun painopiste siirtynyt aineiston saatavuuteen.

6

TIETOSUOJAVALTUUTETUN HUOMAUTUS HELMET-KIRJASTOILLE

Pekka toi asian esiin esimerkkinä.

7

TIETOSUOJA KAM-SEKTORILLA -OHJEEN PÄIVITYS

Sovittiin, että ohjeen juridiikkaryhmästä työhön osallistuvat Roni, Virva, Outi ja Jonas. Tiedossa oli, että SLS:stä Kristina Linnovaara ja Museovirastosta Hannu Häkkinen ovat mukana hankkeessa.

8

MUUT ASIAT

Keskusteltiin tekijänoikeuksien rajoitusten vaikutuksesta digitaalisten aineistojen jakamiseen valtioiden rajojen yli.

Todettiin, että tiede- ja kulttuuriministeri on asettanut prof. Janne Saarikiven selvityshenkilöksi hankkeeseen, jonka tavoitteena selvittää suomen ja ruotsin kielen asemaa yliopistoissa annettavassa opetuksessa ja tieteellisessä tutkimuksessa.

9

SEURAAVA KOKOUS

Sovittiin seuraava kokous pidettäväksi 22.3. klo 10.00. Paikkana Kansalliskirjaston Monrepos-sali.